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سرمقاله

نسخه های خیالی و اقتصاد بر آب
ادامه از صحه یک

دولتی که همه حمایت ها را پشت سر خود 
دارد و دستش کاملا در اجرای برنامه ها باز بوده 
و دست اندازی جلوی پایش ندیده است.اینکه 
نتیجه  برنامه های دولت  از دو سال  چرا پس 
نداده، نیاز به دیدن حقایق و واقعیت ها دارد، نه 

گریزان بودن از آن.
باید پذیرفت سیاستگذاری ها ایراد دارد و نباید 

با همان فرمان اقتصاد را به جلو راند. 
یکی از مصداق های صداقتی که محسن رضایی 
از آن صحبت می کند به این بر می گردد که به 
مردم حقایق را گفت و از واقعیت های اقتصاد 
کشور فراری نبود. براستی چه ایرادی دارد که 
یک مسئول به اشتباهات مدیریتی خود اقرار کند 

و توپ را به زمین دیگزان نیندازد.
این خیلی بد است که مسئولان طوری صحبت 
کنند که انگار در این کشور زندگی نمی کنند و 
مصائب و مشکلات معیشتی طبقات ضعیف 
جامعه را درک نمی کنند. فقط یک قلم قیمت 
مرغ را در نظر بگیرید که مسئولان وزارت جهاد 
کشاورزی نتواتسته اند با تامین نهاده های دامی 
ایجاد کنند که قیمت  را  مرغداری ها، شرایطی 
گوشت  حذف  با  که  نکشد. پروتئینی  پر  مرغ 
قرمز از سر سفره های اقشار ضعیف جامعه، 
می شد هفته ای یکی دوبار سراغش را در سفره 
های مردم گرفت،اما بعید به نظر می رسد که با 
مرغ کیلویی ۱۰۰ هزار تومان و بیشتر، دست قشر 

متوسط جامعه نیز بدان برسد.
اقتصادی  برنامه های  نکنیم  قبول  تا  بی شک 
بهبود  به  امیدی  دولت مشکل دارد، نمی توان 
وضعیت فعلی داشت. اینکه با فرافکنی دولت 
حال  وضع  مسبب  پیشین  دولت های  و  قبلی 
معرفی شوند، دردی از مشکلات دوا نمی کند 
و دولت را روز به روز از سرمایه اجتماعی اش 
تهی می کند. پس تا بیشتر از این دیر نشده باید 
در جهت برون رفت از وضعیت ابری اقتصادی 
موجود با دعوت از صاحب نظران شناخته شده 
و دارای نظر و اندیشه، طرحی نو در اندازیم که 
عامل زمان در طول تاریخ سر سازشی با هیچ 

دولتی نداشته است.

خبر

اخبار

تصمیم درباره حریم ساختمان 
مجلس با شورای امنیت است

در  را  خود  نظرات  تهران  شهر  شورای  اعضای 
حل  خواستار  و  کرده  ارائه   ۱۲ منطقه  خصوص 

مشکلات منطقه شدند. 
به گزارش ایسنا، محمد آخوندی صبح دیروز با 
ارائه گزارشی از وضعیت منطقه ۱۲ که در قالب 
بازدید از محلات منطقه انجام شده بود، گفت: 
بررسی ها نشان داد که از ۵۴ پروژه توسعه محله ای 
در منطقه ۱۲، ۴۶ پروژه اجرا شده است و اجرای 

مابقی پروژه ها در دستور کار قرار دارد.
وی با بیان اینکه یکی از موضوعات در منطقه 
۱۲ بازگشایی محور شمالی میدان امام خمینی)ره( 
است که اجرای کامل این طرح نیاز به نقدینگی 
دارد، گفت: اگر این نقدینگی تخصیص پیدا نکند 
با یک معضل روبرو خواهیم شد و من با شهرداری 
صحبت کردم و به آنها تأکید شد که نقدینگی باید 

تأمین شود تا این محور بازگشایی شود.
مهدی چمران در واکنش به گزارش آخوندی از 
بازدیدش از یکی از محلات منطقه ۱۲ گفت: من 
نیز حرف شما را می پذیرم. وقتی که یک مدیر 
در یک بخش خوب کار می کند نباید او را جابجا 
کنیم که کارهای خوب او در آن بخش باقی بماند 
و در مورد ساختمان میدان امام خمینی )ساختمان 
باید متذکر شویم که کار  نیز  بلدیه(  به  معروف 
انجام  با وجود هزینه های زیادی که  ساختمانی 
شده هنوز نیمه کاره است و لازم است که تکمیل 
شود. چرا که برای این ساختمان )ساختمان معروف 
به بلدیه( کاربری موزه و فضای فرهنگی پیش بینی 
شده است و هر چقدر سریعتر این پروژه تکمیل 

شود به افزایش سرانه ها کمک می کند.
مهدی بابایی عضو دیگر شورای شهر نیز با بیان 
نباید  شهریور   ۱۷ خیابان  میانی  رفیوژ  در  اینکه 
درخت کاشت و آبیاری قطره ای را باید در دستور 
کار قرار داد گفت: با آبیاری قطره ای دیگر نیازی به 
حضور کارگران نیست. وی در خصوص محدودیت 
ارتفاع در ساختمان های اطراف مجلس بیان کرد: 
مراکز حیاتی ۱۵۰ متر حریم دارند، برای ساختمان 
مجلس ۶۵۰ متر حریم در نظر گرفته شده است 
که این عدد بسیار زیاد است و ما و مجلس با این 
موضوع موافق نیستیم اما شورای امنیت باید در این 

خصوص تصمیم بگیرد.
یزدی در مورد ایمنی بازار نیز گفت: مسئله عمده 
باید  که  است  فاضلاب  و  برق  ایمنی شبکه  بازار 

دستگاه های دولتی در این خصوص وارد شوند.

طرح آشتی ملی برای برون رفت از 
شرایط فعلی

کمیسیون  عضو  آبادی،  جهان  رحیمی  جلیل 
امنیت ملی مجلس در نطق میان دستور جلسه 
علنی دیروز )یکشنبه ۷ خردادماه( مجلس گفت:  
به  امسال  در  را  اینک که عرصه خدمت  عزیزان 
پایان می بریم، تورم  ۷۰ درصد، قیمت های هفت 
الی هشت برابر خودرو ، فروش خودرو به سبک 
لاتاری، ممانعت از واردات انواع کامیون و خودرو و 
کالاهای مورد نیاز ملت به بهانه تولید ملی، تحمیل 
هزینه های کمرشکن در اجاره مسکن،در بلاتکلیفی 
هزاران کارمند، کارگر، از پرستاران و معلم تا کارگران 
حتی همین مجلس شورای اسلامی همچنان باقی 
است. صدای ملت ایران از روزی که من و شما 
نماینده شدیم بالاتر،بیشتر و زجر و درد آنها بیشتر 

شده است.
به گزارش ایلنا، وی ادامه داد: در حال حاضر 
هیچ تناسبی بین درآمد و هزینه های مردم وجود 
ندارد و هیچ راهی برای این شرایط ناگوار برای مردم 
حذف  و  انحصارطلبی  است.  نمانده  باقی  عزیز 
گروه های مورد اعتماد سیاسی و اجتماعی زنان، 
جوانان ، روشنفکران و اهل سنت بود، پشتوانه 
کرده  دریغ  اسلامی  نظام  از  را  اجتماعی  عظیم 
است و بسیاری از دلسوزان نظام امروز جز خون 
دل خوردن و گوشه نشینی فرصتی برای کمک و 
یاری برای نظام و مردم ندارند. آیا میتوان ادعای 
داغ کشته شدگان  اما  داشت  را  نمایندگی ملت 
تا جای جای  زاهدان  در  اخیر  و شهدای حوادث 
ایران را نادیده گرفت و برای حقوق ملت و آشتی 
بود؟  نکرد و ساکت  بین ملت و حاکمیت کاری 
به عنوان  و  ایران  به عنوان وکیل ملت  اینجانب 
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی برای 
رفع بحران کنونی کشور طرح آشتی ملی را پیشنهاد 
دارم. رحیمی جهان آبادی تاکید کرد: مردم از ما 
اصلاح امور را می خواهند که در قانون اساسی به 
آنها این حق داده شده است. براساس طرح آشتی 
ملی باید فضای سیاسی مناسب برای همه طیف ها 
فراهم شود. زندانیان سیاسی و عقیدتی در ادامه 
عفو رهبری آزاد شوند. قانون منع اعدام را در کشور 
تصویب کنیم و جز در قصاص که حکم الهی است 
و آنهم خدا ما را به بخشش فرا خوانده، طناب دار را 
به گردن هیچ فرزند ملت ایران نیاندازیم. به حقوق 
و  سنت  اهل  جوانان،  روشنفکران،  زنان،  حقه 
اقلیت های قومی و مذهبی توجه کنیم و از ظرفیت 
قانون اساسی برای آشتی با آن بهره ببریم و از هر 
ایرانی که عشق وطن در دل او جاری است بخواهیم 
برای بازسازی این وطن به ایران بازگردد و داستان 
انقلابی  دو قطبی سازی و خودی و غیرخودی و 
و غیر انقلابی را برای همیشه پایان دهیم که این 
ملت بود که انقلاب کرد و اگر این انقلاب  را ملت 
انجام نمی داد، نه انقلابی بود و نه کاسبی  به نام 

انقلابی گری.
 

گلایه معنادار نماینده چابهار از 
رئیس جمهوری

معین الدین سعیدی نماینده چابهار در نشست 
علنی دیروز )یکشنبه ۷ خردادماه( مجلس شورای 
اسلامی در تذکر شفاهی گفت: در شرایطی که ۴ 
شهرستان قصرقند، کنارک، دشتیاری و زرآباد فاقد 
حتی یک تخت بیمارستانی هستند، رئیس جمهور 
در اندونزی قول ساخت ۱۲ بیمارستان را می دهد! 
بنابراین باید گفت که آقای رئیسی، به کجا چنین 
شتابان؟ اول دردهای بی پایان مردم سیستان و 
بلوچستان را ببینید و بعد به فکر مردم اندونزی 
باشید. بر اساس گزارش خبرگزاری رسمی مجلس، 
نماینده مردم چابهار، نیک شهر، کنارک و قصرقند 
در مجلس یازدهم افزود: به وزیر بهداشت و درمان 
تذکر می دهم با فوریت نسبت به تجهیز بیمارستان 
نیروی دریایی کنارک و ساخت بیمارستان دشتیاری 
رئیس  آقای  داد:  ادامه  وی  کند.  اقدام  بزرگ 
جمهور؛ بستن پلتفرم های فضای مجازی در شرایط 
پرالتهاب پاییز ۱۴۰۱ بود، اکنون با گذر از آن شرایط 
ادامه محدودیت ها به چه معناست؟ ضمن آنکه 
گردش مالی ۵۰ هزار میلیاردی فیلترشکن ها یک 
فاجعه و دهن کجی به مردم است، نمی شود شما 
به عنوان رئیس جمهور و من به عنوان نماینده به 
دنبال تیک آبی اینستاگرام باشیم و ملت را از کسب 
و کار مجازی خود محروم کنیم، لذا بر مبنای اصل 
9 قانون اساسی به رئیس جمهور تذکر می دهم 
پلتفرم های فضای  از  به رفع محدودیت  نسبت 

مجازی به قید فوریت اقدام کند.

لطنت عمان و سلطان قابوس، پادشاه فقید این 
در  اعتماد  قابل  کشور گرچه همیشه همسایگانی 
منطقه برای جمهوری اسلامی ایران بودند اما این 
همسایه خوب دستکم از ابتدای دهه 9۰ شمسی، 
نقشی فراتر در تعاملات ایران و جهان، به ویژه غرب 

بر عهده گرفت.
سال 9۰، در دوران حکمرانی سلطان قابوس و در 
بحبوبه بن بست سازی غرب در روند پرونده هسته ای 
ایران، عمان تصمیم  گرفت در مسیر شکستن این 
بن بست پیش قدم شده و میانجی برخی تبادل نظرها 
میان ایران و آمریکا شود و این میان منابع بسیاری بر 
یک نام مشخص در عمان تصریح داشتند و آن نام، 
سلطان  ویژه  مشاور  الاسماعیلی«  بن ناصر  »سالم 

قابوس بود.
روند  آغاز  از  پس  ویژه  به  نقش آفرینی  این 
گفت وگوهای ایران و غرب و امضای برجام، ادامه 
یافت و آل سعید هم تصمیم گرفت راه آل قابوس 
نقش  همان  دیگر  فصل های  در  و  دهد  ادامه  را 

میانجیگرانه را در مقام سلطان جدید ایفا کند.
پرونده روابط ایران و عربستان، فصل تازه سریال 
میانجیگری عمان بود و سه دوره گفت وگوهای برگزار 
شده میان مقامات تهران و ریاض در مسقط، بنیان 
توافقی را نهاد که در پکن نهایی شد و به ۷ سال 
تنش و سردی در روابط دو کشور مسلمان پایان داد. 
فصل سوم این سریال هم بر اساس شواهد موجود 
با موضوع تسکین روابط ایران و مصر خواهد بود تا 
عمان همچنان همسایه قابل اعتماد و اعتنای ایران 

در مرزهای جنوبی باشد.
برای  که  اقتصادی  تلاش های  کنار  در  مسقط 
رسیدن به پایتخت های همجوار دارد، مشتاق است 
از رهگذر استراتژی های سیاسی هم توسعه اقتصادی 
را تقویت کند و در چنین شرایطی طبیعی است علاوه 
بر حسن همجواری با ایران، در جهت تأمین منافع 
دوجانبه گام بردارد؛ شهره شدن به ریش سفیدی 
و میانجیگری صلح طلبانه ظرفیت های بالقوه، این 
سلطان نشین خلیج فارس را هم به همسایگان و هم 
به جهان خواهد شناساند و مسقط در پس تلاش های 
دیپلماتیک خود در منطقه نیم نگاه امیدوارنه ای هم 

به این مهم دارد.
امیدهای زیادی به سفر سلطان هیثم به تهران 

داریم
در همین رابطه و در حالی هیثم بن طارق سلطان 
جمهوری  رئیس  رسمی  استقبال  با  دیروز  عمان 
کشورمان وارد ایران شد و بلافاصله مذاکرات میان 
دو طرف آغاز شد،  علی اکبر صالحی، وزیر خارجه 
پیشین ایران در آستانه سفر سلطان هیثم بن طارق، 
خبرگزاری  با  گفت وگو  در  تهران  به  عمان  پادشاه 
رسمی این کشور گفت که روابط تهران و مسقط 
تاریخی و ریشه دار و مستحکم است و این واقعیتی 

است که هیچ شک و تردیدی در آن وجود ندارد.
وی گفت: زمانی که در مورد روابط ایران و عمان 
صحبت می کنم به یاد روزهایی می افتم که وزیر 
را  آن  سعادت  زمان  آن  در  بودم،  کشورم  خارجه 
بن  قابوس  سلطان  با  بار  چندین  برای  که  داشتم 
سعید، پادشاه فقید عمان دیدار کنم. من از نزدیک 
شاهد اهتمام و تلاش های خستگی ناپذیر وی در 
زمان مذاکرات ایران و آمریکا برای رسیدن به توافق 

با وساطت مسقط بودم.
آماده  اکنون  ما  داد:  ادامه  صالحی  اکبر  علی 
استقبال از سلطان هیثم بن طارق، پادشاه کنونی 
آن  برای  جانشین  بهترین  ایشان  و  عمان هستیم 
که  داریم  زیادی  امیدهای  ما  است،  فقید  پادشاه 
نتایج این سفر به سود ملت دو کشور و تمام منطقه 

خواهد بود.
وزیر خارجه پیشین ایران تاکید کرد: امیدواریم که 
تماس ها و سفرهای متقابل میان مسئولان دو کشور 
در تمامی سطوح و در تمامی زمینه های سیاسی، 
اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی تداوم داشته باشد و 
آرزوهای دو ملت دوست در طول تاریخ محقق شود.
استقبال  برجام  مذاکرات  در  عمان  ابتکارات  از 

می کنیم
در   عمان  در  ایران  سفیر  نجفی  علی  همچنین 
آستانه سفر سلطان این کشور به تهران در گفت وگو 
با ایسنا در مورد اهمیت این سفر اظهار کرد: سفر 
سلطان هیثم بن طارق به ایران از چند جنبه حائز 
اهمیت است. از منظر روابط دو جانبه این اولین 
سفر ایشان به تهران در مقام سلطان عمان است. 
به مسقط سفر  ایران  رئیس جمهور  سال گذشته 
کرد و اکنون سلطان عمان در پاسخ به دعوت آقای 

رییسی روز یکشنبه به ایران می آید.
این دیپلمات ارشد جمهوری اسلامی ایران با بیان 
اینکه طیف وسیعی از موضوعات و مسائل در روابط 
دو جانبه ایران و عمان وجود دارد که در جریان سفر 
و  رایزنی  آنها  با  ارتباط  تهران در  به  سلطان عمان 
گفت وگو خواهد شد، ادامه داد: از دیگر سو با توجه 
طبعا  بین الملل  عرصه  و  منطقه  تحولات  روند  به 

انجام این سفر در مقطع کنونی از اهمیت مضاعفی 
برخوردار است.

نجفی با بیان اینکه در مدت اخیر تحولات مهمی را 
در منطقه شاهد بوده ایم و این تحولات اقتضا می کند 
که دو کشور ایران و عمان که از روابط دوستانه ای 
برخوردارند در سطوح عالی در مورد این مسئله و 
تحولات رایزنی و گفت وگو کنند، ادامه داد: از دیگر 
موضوعاتی که معمولا در این گفت وگوها مورد توجه 
قرار می گیرد مسائل دو جانبه و آخرین تحولات بین 

دو کشور در این زمینه است.
با  ایران  اسلامی  جمهوری  ارشد  دیپلمات  این 
بیان  با  و  اشاره به سطح روابط سیاسی دو کشور 
اینکه  ایران و عمان  در کنار همکاری های سیاسی، 
تعاملات  سطح  ارتقاء  و  اقتصادی  همکاری های 
اقتصادی را نیز مد نظر دارند، گفت: ایران و عمان از 
ظرفیت های خوبی برای گسترش همکاری هایشان در 
حوزه هایی همچون حمل و نقل، ترانزیت، انرژی و 
انجام سرمایه گذاری های مشترک برخوردار هستند.

نجفی با تاکید بر اینکه روابط ایران و عمان در حال 
حاضر در بالاترین سطح خود قرار دارد، ادامه داد: 
امیدواریم که سفر دو روزه سلطان عمان به تهران 
در هفته جاری باعث تقویت هرچه بیشتر مناسبات 

دوستانه بین ایران و عمان شود.
این دیپلمات ارشد جمهوری اسلامی ایران همچنین 
در پاسخ به این سوال که آیا سلطان عمان در جریان 
سفر به تهران حامل پیامی برای تهران از سوی کشور 
خاصی است؟ گفت: ما همواره از نقش و اقدامات 
خیرخواهانه و مثبت سلطنت عمان استقبال کرده ایم 
بین  که  رایزنی هایی  جریان  در  طبیعی  طور  به  و 
مقامات دو کشور وجود دارد دو طرف در ارتباط با 

موضوعات مختلف تبادل نظر می کنند.
نجفی همچنین در پاسخ به این پرسش که ایران 
اعلام کرده از ابتکارات و پیشنهادات عمان در ارتباط 
با احیای برجام و حل برخی از پرونده ها بین ایران و 
عمان استقبال می کند و آیا سلطان عمان در جریان 
این سفر در ارتباط با موضوع برجام و احیای مذاکرات 
حامل ابتکار خاصی است؟ تصریح کرد: عمان نقش 
مهمی در شکل گیری توافق هسته ای داشته و بعد 
از اینکه دولت ترامپ به صورت یکجانبه از برجام 
خارج شد برای مقامات عمانی مهم بود که بار دیگر 
مذاکرات احیای برجام برگزار شود و توافقی در این 
زمینه بین طرفین صورت بگیرد. همانطور که بارها 
اشاره کرده ایم ما همواره از خیرخواهی، ابتکارات و 
اقدامات مثبت عمان در این ارتباط استقبال کرده ایم، 
چرا که هیچ گاه میز مذاکره را ترک نکرده ایم و در 

مسیر دیپلماسی حرکت کرده ایم.
وی همچنین در پاسخ به پرسش دیگری در ارتباط 
گسترش  برای  عمان  سوی  از  اخیر  تلاش های  با 
روابط بین ایران و مصر نیز گفت: گسترش روابط 
با کشورهای همسایه و مسلمان یک اولویت جدی 
در سیاست خارجی دولت سیزدهم است. در همین 
راستا گسترش تعاملات بین ایران و مصر به عنوان 
دو کشور مهم و تاثیرگذار در جهان اسلام مورد توجه 
تهران و قاهره است و اخیرا سلطان عمان نیز سفر 
مهمی به مصر داشتند و با مقامات عالی رتبه این 

کشور دیدار و رایزنی کردند.

این  از  ما  اینکه  بیان  با  عمان  در  ایران  سفیر 
تلاش ها استقبال می کنیم، ادامه داد: همانطور که 
بارها مقامات دستگاه دیپلماسی جمهوری اسلامی 
کشورهای  با  روابط  گسترش  کرده اند  تاکید  ایران 
جهان اسلام و مسلمان مورد توجه جدی ماست و 
ما از تلاش ها برای تسهیل این روابط و گسترش آن 

استقبال می کنیم.
دود سفید مذاکرات ایران و آمریکا از مسقط؟

مسائل  کارشناس  مکی  مرتضی  این   بر  علاوه 
بین الملل طی گفت و گویی در پاسخ به این سوال 
که تحلیل شما درباره اهداف سفر پادشاه عمان به 
تهران چیست؟ گفت:  تنها کشور عضو حوزه جنوبی 
نسبتا  روابط  گذشته  دهه   ۴ طی  که  خلیج فارس 
داشت،  اسلامی  با جمهوری  مستقیمی  و  خوب 
این کشور هم در نشست  کشورهای  بود و  عمان 
و دیدگاه های  حوزه خلیج فارس سعی کرد مواضع 
خلیج فارس  شیخ نشین  کشورهای  از  متعادل تری 

نسبت به ایران داشته باشد.
روند  در  اخیر،  سال های  در  عمان  افزود:  وی 
مذاکرات   ،۱+۵ گروه  ایران،  هسته ای  مذاکرات 
مخفیانه و علنی جمهوری اسلامی ایران با آمریکا نیز 
تلاش کرد نقش میانجی  را ایفا کند که در این زمینه 
تمام سعی خود را می کند تا از اعتماد و روابط خوبی 
که با ایران، آمریکا و دیگر کشورهای عضو گروه ۱+۵ 
به  دهد.  انجام  را  سیاسی  استفاده  حداکثر  دارد، 
همین دلیل سفر سلطان عمان به جمهوری اسلامی 
سیاسی،  دوجانبه  مناسبات  جهت  از  هم  ایران 
اقتصادی و هم از جهت جایگاه و موقعیتی که این 
کشور در کشورهای حوزه خلیج فارس و هم از جهت 
روند مذاکرات هسته ای ایران و گروه ۵+۱ دارد، قابل 

توجه است.
این کارشناس مسائل بین الملل تصریح کرد:  در 
مورد مناسبات سیاسی- اقتصادی، دو طرف تلاش 
می کنند سطح مناسبات اقتصادی را در همان سطح 
مناسبات سیاسی بالا ببرند. موضوعی که طی چند 
کمتر  اقتصادی  مناسبات  جهات  از  گذشته  سال 
مورد توجه بوده است. به هرحال در روابط ایران از 
میان شیخ نشین های خلیج فارس با توجه به توافقاتی 
که میان ایران و عربستان انجام شد، عمان نقش 
حاشیه  کشورهای  با  ایران  نزدیکی  برای  بیشتری 
جهت  این  از  و  می کند  ایفا  خلیج فارس  جنوبی 
نقش این کشور می تواند با توجه به توافق ایران و 
عربستان پررنگ تر، بیشتر و بهتر شود. اما از بعد 
روند مذاکرات هسته ای شاید بیشترین توجه به این 
موضوع در سطح محافل سیاسی است. به گزارش 
ایلنا، مکی در ادامه گفت: مذاکرات هسته ای طی 
9 ماه گذشته به تعلیق افتاده و موضوعات جدیدی 
در روند مذاکرات احیای هسته ای مطرح شده است. 
حالا آیا عمان می تواند از این جهت نقش مثبتی 
در احیای مذاکرات هسته ای ایفا کند یا خیر؟ این 
گمانه زنی ها، بدبینی ها و خوش بینی های متفاوت در 
سطح محافل سیاسی مطرح شده، از این جهت که 
به هرحال ایران فرصت های زیادی که می توانست 
منجر به احیای توافقنامه های هسته ای ایران و گروه 
۵+۱ شود و از سوی دیگر این فرصت برای ایران به 
دست بیاید که تحریم های اقتصادی از این توافقنامه 

لغو شود را عملا از دست داد و به نظر نمی رسد 
از بعد مذاکرات احیای برجام سلطان عمان بتواند 
اقدام جدی را انجام دهد. از این جهت که مواضع 
آمریکایی ها  مواضع  از  سخت تر  بسیار  اروپایی ها 
نسبت به ایران شده و آمریکایی ها تأکید دارند که 
موضوع برجام دیگر اولویت آنها نیست و با وجود 
تأکیدی که برای دستیابی به راه حل دیپلماتیک برای 
حل موضوع هسته ای انجام می دهند، عملا راه های 
آشکاری را برای احیای برجام و هرگونه توافق دیگری 
هسته ای  نگرانی های  و  دغدغه ها  هم  بتواند  که 
طرف های غربی را رفع کند و هم بتواند تحریم های 

اقتصادی ایران را رفع کند، مطرح نمی کنند.
وی تصریح کرد:  گمانه زنی هایی هم وجود دارد که 
ایران و آمریکا در حال مذاکرات مخفیانه هستند و 
سیگنال هایی که از سوی مقامات دستگاه سیاست 
است  جهت  این  از  می شود  مطرح  ایران  خارجی 
کنیم  ایجاد  التهاب  جامعه  در  نمی خواهیم  ما  که 
اگر  کنیم.  زمینه مطرح  این  در  را  مذاکرات  میز  و 
مذاکرات مستقیم و دوجانبه میان ایران و آمریکا یا 
با میانجی گری عمان در جریان باشد، شاید از این 
جهت بتوان امیدوار بود که از مسقط دود سفیدی 
توافق میان  از یک  بتواند نشانه هایی  و  بلند شود 
ایران و آمریکا برای رفع تحریم های اقتصادی و اجرای 

کاهش محدودیت های هسته ای ایران باشد.
مکی در پاسخ به این سوال که در روزهای گذشته 
شاهد تبادل زندانیان بودیم این موضوع تا چه اندازه 
به سفر پادشاه عمان و احیای توافقنامه برجام ارتباط 
دارد، گفت: موضوع تبادل زندانیان، همواره به عنوان 
یک سیگنال مثبت در جهت بهبود مذاکرات ایران و 
غرب طی چند دهه گذشته مطرح شده است. اما 
با متغیرهای جدیدی که در موضوع هسته ای بین 
ایران و آمریکا و اروپا ایجاد شده به نظر نمی رسد 
سیگنال تبادل زندانیان آن قدر قوی باشد که بتوانیم 
از روند مذاکرات برجام به عنوان یک نشانه مثبت 

برداشت کنیم.
این کارشناس مسائل بین الملل در پاسخ به این 
سوال که عمان همواره به عنوان میانجیگر بین ایران 
و آمریکا نقش خود را ایفا کرده است، بعد از دیدار 
هیثم بن طارق احتمال توافق میان ایران و آمریکا و 
غرب وجود دارد، گفت: باتوجه به اینکه روند مذاکرات 
احیای برجام طی 9 ماه گذشته به تعلیق درآمده و 
هرچند مرگ برجام اعلام نمی شود، عملا از سوی 
آمریکا و اروپا نشانه ای از زنده بودن برجام نیست. 
به نظر نمی رسد آمدن سلطان عمان بتواند وضعیت 
احیای برجام را تغییر دهد. اگر نشانه ای از مذاکرات 
ایران و آمریکا وجود داشته باشد، شاید سلطان عمان 
از این جهت بتواند نقش کلیدی و مستقیم تری ایفا 
کند. به هرحال با تمام میانجی گری هایی که طی چند 
سال گذشته در خصوص احیای برجام انجام شد، به 
نظر نمی رسد در حال حاضر از طرف عمان یا قطر 
بتوان ایفای نقشی برای احیای برجام متصور شد. 
چراکه برجام به سرنوشت و شرایط دشواری دچار 
شده که تنها و تنها شاید مذاکرات مستقیم بین ایران 
و آمریکا بتواند نشانه ای از احیای آن را ایجاد کند، در 
غیر این صورت نمی توان زیاد به آینده برجام امیدوار 

بود.

»ابتکار« اهمیت سفر سلطان عمان به ایران را بررسی می کند

دستور کار میانجی گر قدیمی در تهران 
یک سال پس از سفر سید ابراهیم رئیسی به مسقط، تهران روز گذشته میزبان سلطان عمان بود.

عمان در 
سال های 

اخیر، در روند 
مذاکرات 
هسته ای 

ایران، گروه 
5+1، مذاکرات 

مخفیانه و 
علنی جمهوری 

اسلامی ایران 
با آمریکا نیز 

تلاش کرد نقش 
میانجی  را ایفا 
کند که در این 

زمینه تمام 
سعی خود را 

می کند

از  انقلاب  رهبر  نظیر  کم  حمایت  گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
سربازان خود در سنگر وکالت مردم در آغاز سال چهارم فعالیت مجلس نقطه 

عطفی در این دوره چهارساله محسوب می شود. 
محمدباقر قالیباف در نطق پیش از دستور خود در جلسه دیروز مجلس 
شورای اسلامی بیان کرد:  شکر نعمت حمایت ویژه رهبر انقلاب از مجلس 
یازدهم تنها درصورتی امکان پذیر است که به توصیه های ایشان در تقویت و 
تکمیل نقاط قوت و برطرف کردن نقاط ضعف در سال پایانی مجلس عمل کنیم 
به گونه ای که پایان این دوره مجلس، جامعه و مخصوصا نیروهای انقلابی 
به کارآمد بودن مجلس انقلابی باور قلبی داشته و از عملکرد برجسته آن در 
مقایسه با سایر مجالس مطلع باشند. بر این اساس توصیه های روشن ایشان 

نقشه راه سال آخر ما و شامل موارد زیر خواهد بود:
۱- روند نهایی کردن نقشه راه بسته تحول در قوانین اقتصادی و نهایی کردن 
قوانین بر زمین مانده غیر اقتصادی با جدیت و تا روز آخر مسئولیت باید ادامه 
پیدا کند تا قوانین راهبردی اساسی مخصوصا در حوزه اقتصاد نهایی شود. آنچه 
مجلس انقلابی از خود به یادگار خواهد گذشت تصویب این قوانین اصلی و 
مادر است که برخی از آنها اگر در مجالس گذشته تصویب می شد مجریان امر 
می توانستند بر پایه آنها در مذت زمانی معقول شرایط حداقلی برای یک زندگی 

خوب را در عرصه های اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی و سیاسی فراهم کنند.
۲- از روز آغاز به کار مجلس یازدهم همیشه تصریح کرده ام که اجرایی 
نمودن قانون امری ضروری است، لذا ما تلاش کردیم در قانونگذاری ها اولویت 

با لوایح یا طرح هایی باشد که با نظر مسئولان اجرایی دولت نوشته و نهایی 
شده است. بسیاری از این طرح هایی که در مجلس یازدهم تصویب شده 
است با کمک مسئولان اجرایی مربوطه تنظیم و تصویب شده و گاه شخص 
وزرا جزو طراحان آن بوده اند. با تأکید رهبر انقلاب از کمیسیون های تخصصی 
درخواست می کنم که نظرات دولت را بیش از گذشته در تنظیم طرح ها لحاظ 

کنند.
۳- از توصیه های مهمی که سال گذشته نیز مورد تأکید رهبر انقلاب 
بود تحت تأثیر قرار نگرفتن از جوها و فضاسازی ها در قانونگذاری است. 
ما نمایندگان نباید در تصویب آنچه که به صلاح کشور و مردم است 
به هیچ فضاسازی اهمیت دهیم. بدیهی است بی توجهی به فشارها و 
جوسازی ها به معنی نشنیدن نظرات کارشناسان و نخبگان دغدغه مند 

و مطلع نیست.
۴- اصرار رهبر انقلاب مبنی بر بیان ساده زیستی نمایندگان مجلس یازدهم 
و نبود نگاه بالا به پائین و وجود تواضع و شنیدن حرف مردم از موضوعات 
بسیار مهمی است که خلاف ادراک عمومی جامعه است. مقایسه بین مجلس 
یازدهم با مجالس پیشین نشان می دهد که این مجلس با نظارت های میدانی و 
حذف موانع ارتباط گرفتن مردم بیشترین حضور را بین مردم عادی برای شنیدن 
بدون واسطه مردم داشته است. همچنین در این زمینه بر این باور هستم که 
توقع مردم شریف ایران از نمایندگان مجلس انقلابی بسیار بیشتر از نمایندگان 
مجالس در دوره های پیشین است و درک این مسأله از اهمیت بسیار زیادی 

برخوردار است که عدم تخلف و یا وجود برخی عرف ها در مجالس پیشین یا 
درگیر دستگاه های اجرایی نباید به معنی درست بودن بسیاری از آن اقدامات 

در مجلس انقلابی محسوب شود.
۵- چگونگی تعامل بین دولت و مجلس از مهمترین توصیه ها و دغدغه های 
رهبر انقلاب است که به نظر می رسد رسیدن به چارچوبی با هدف همکاری و 
هم افزایی بین دو قوه باید در دستور کار باشد. به نظر می رسد تعریف عملیاتی 
دوگانه تقریب و تخریب که توسط رهبر انقلاب تبیین شد می تواند قواعد و 
چارچوب این تعامل را تعریف کند. اجرا کردن قوانین مصوب توسط دولت و 
افراط نکردن در استفاده از ابزارهای نظارتی توسط مجلس دو محوری بود که 
توسط رهبر انقلاب تصریح شد، اما به نظر می رسد ضروری است ما در مجلس 
و عزیزان دولت ابعاد جزئی تری از داشتن نگاه تقریبی و دوری از نگاه تخریبی 

را تعیین کنیم تا مبنای عمل در دو قوه قرار گیرد.
۶- رهبر انقلاب دستور کار اصلی سال آخر مجلس را در سه محور پیگیری 
مسأله مهار تورم و رشد تولید، تصویب برنامه هفتم و نهایی کردن طرح ها و 
لوایح نیمه کاره تعیین کردند، تلاش می کنیم این محورها را در اولویت کارهای 
مجلس قرار دهیم و از همه همکاران مخصوصا در کمیسیون های تخصصی 
می خواهم درخصوص به سرانجام رساندن این اولویت ها تا روز پایانی این دوره 

تلاش ویژه داشته باشند.
تقاضا  نخبگان  تمامی  از  گفت:  پایان  در  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
می کنم توصیه های رهبر حکیم انقلاب به مجلس را محور مطالبات خود از ما 

نمایندگان قرار دهند، چراکه تجربه سه سال گذشته به ما نشان داد که مطالبه 
دلسوزانه و عالمانه پیرامون اولویت های اصلی نقش بزرگی در کارآمدی مجلس 
انقلابی دارد. همچنین از اهالی رسانه مخصوصا رسانه ملی و رسانه های جریان 
انقلاب درخواست می کنم که با جهت و شاخص هایی که رهبر معظم انقلاب 
برای مجلس انقلابی و مطلوب مشخص کردند برای افکار عمومی فعالانه عمل 

کنند تا تصویر جامعه از مجلس به واقعیت نزدیک و نزدیک تر شود.

در جلسه علنی دیروز مطرح شد
دستورالعمل های قالیباف برای سال آخر مجلس یازدهم
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